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ســریال »فریبا« بــه کارگردانی محمود 
معظمی، تهیه کنندگی ســیدرامین موسوی 
ملکی و نویســندگی جواد صفوی یک درام 
اجتماعی است که به بررسی چالش های جامعه امروز، به ویژه 
تاثیرات فضای مجازی می پردازد. این سریال که تاکنون 34 
قسمت از آن روانه آنتن شده است، هر شب ساعت 2۰:4۵ از 
شبکه سه پخش می شود و هنرمندانی چون ساناز سعیدی، 
حمیدرضا پگاه، محمود پاک نیت، نسیم ادبی، ثریا قاسمی، 
فرزاد حسنی، نیلوفر هوشمند، امیرمحمد زند، پیام اینالویی، 
افسانه چهره آزاد، سوگل طهماسبی، ارسلان قاسمی، علیرضا 
خمسه و منوچهر زنده دل در آن به ایفای نقش پرداخته اند. این 
سریال به دلیل ساختار نو و دست گذاشتن روی موضوعی که 
این روزها تازگی دارد و برای مخاطب ملموس است توانسته 
بازخوردهای خوبی را به خود جذب کنــد. خبرنگار صبا با 
کارگردان و بازیگر »فریبا« به گفت وگو نشسته است که در 

ادامه می خوانید. 

محمود معظمی کارگردان:
سعی کردیم »فریبا« در شان مخاطب ایرانی باشد 

این سریال به موضوعات داغ و 
بحث برانگیز مانند تاثیر شبکه های 
اجتماعی و فضای مجازی بر زندگی 
افراد، به ویژه بلاگرها، می پردازد. 
این موضوعات برای بســیاری از 
مخاطبان ملموس و جذاب است. 
در عین حال بعد از »سرجوخه« 
به کارگردانی احمد معظمی، شما 
»فریبا« را ساختید؛ چه شد به ســراغ این موضوع رفتید 

دغدغه  خودتان بود یا متن سفارشی بود؟
موضوع شــبکه های اجتماعــی، فضــای مجازی یــا بلاگرها و 
اینفلوئنسرها و افرادی که در این فضا تاثیرگذار هستند، سال ها است 
که جوامع بشری را درگیر خودش کرده  است. طبق آماری که تا سال 
۲0۲1 ارائه شده بود، 4 میلیارد نفر در دنیا درگیر فضای مجازی بودند؛ 
در نظر بگیرید در این 4 میلیارد نفر چند نوجوان و جوان وجود دارد 
که هنوز به دلیل ارتباط با شبکه های مجازی دچار بی هویتی و عدم 
شناخت خود هستند و از اینفلوئنسرهایی که اشخاص را تحت تاثیر قرار 
می دهند، الگوبرداری می کنند. به هر حال این موضوع، مساله مبتلابه 
تمامی جوامع است و در کشور ما نیز وجود دارد. زمانی که سیدرامین 
موسوی ملکی تهیه کننده، قصه »فریبا« را پیشنهاد دادند خیلی راغب 

شدم که این کار را شروع کنم و بواسطه دعوت او وارد این پروژه شدم.
به تصویر کشیدن چالش ها و آسیب های فضای مجازی، 
محدودیتی برای شما از سوی مدیران تلویزیون ایجاد نکرد؟

خوشــبختانه با تعامــل و همراهی مهدی نقویان ریاســت مرکز 
سیمافیلم کار را پیش بردیم زیرا به تصویر کشیدن قصه را نیاز خود 
سیما می دانستند و چنین داستانی می بایست ساخته و پخش می شد. 
مدیران و دوستان همراهی بسیار خوبی در جهت انتقال مفاهیم قصه 
داشتند و خوشبختانه تاکنون هم که بخش های زیادی از سریال پخش 

شده است براساس خود قصه بوده و دچار سانسور نشدیم.
چرا فقط از بعد امنیتی به موضوعاتی نظیر فضای مجازی و 

اینقلوئنسرها نگاه می شود؟
هر قصه ای بــا وجود ماجراهــای زیــاد، معماهــا و اتفاقاتی که 
شخصیت ها را به سمت پرتگاه سوق می دهد و آن خطرات و مشکلاتی 
به وجود می آید، جذاب می شود. در سریال »فریبا« مطمئنا نیاز خود 
قصه بوده که نیروی امنیتی وارد داستان شود چرا که مساله دخترانی 
که از کشور خارج شــدند و اثری از آن ها نیست و همچنین موضوع 
فراگیری شبکه های زیرزمینی قمار که به تعداد زیادی کارهای خلاف 
انجام می دهند، موضوع کلانی است و پای نیروهای امنیتی را چه در 
قصه و چه در زندگی واقعی به ماجرا باز می کند و پیگیر پرونده می شوند 
و برای نجات این آدم ها می آیند و مسیر خود را در قصه ادامه می دهند 
تا به آن نتیجه نهایی مد نظر گروه سازنده برسند. ما نیز براساس اصول 
و قواعد ژانر معمایی، جنایی و خانوادگی، شخصیت ها و اتفاقات ماجرا 
را شــکل دادیم  و همه نکات بر اساس اقتضای کار طراحی شدند و به 
یکدیگر کامل وابسته هستند و نمی توان بخشی را حذف کرد و بخش 

دیگری را جلو برد.
بازیگران محبوبــی را گرد هم آوردیــد؛ درباره انتخاب 
بازیگران توضیح دهید و بگویید چقدر برای شــما مهم بود 

بازیگران مانند اینفلوئنسرهای  واقعی باشند؟

در تمامی این سال ها که در تلویزیون کار کردم، این شانس را داشتم 
که بازیگران خوب و حرفه ای و پیشکســوت دعوتم را قبول کردند و 
مرا همراهی کردند. در جلسه ای با سیدرامین موسوی تهیه کننده به 
این مجموعه از بازیگران رسیدیم و سعی کردیم از بازیگران جدیدی 
که از تئاتر آمده اند بهره ببریم و شاهد ترکیبی از بازیگران حرفه ای و 
بازیگران جدید در سریال باشیم که امید دارم ترکیب قابل توجهی برای 

کار ایجاد کرده باشد.
در کارگردانی سریال، چه تمهیداتی اندیشیدید که این 
سریال توانست پرمخاطب ترین این روزهای تلویزیون شود؟ 

در واقع چگونه از نگاه های کلیشه  ای دوری کردید؟
برای اینکه سریال یا هر اثر نمایشی دیگری بتواند مخاطب خوبی 
داشته باشد و با تماشاگر ارتباط برقرار کند احتیاج به یک متن قابل 
قبول و استاندارد دارد که نکته یا یک ماجرای قابل توجه در آن برای 
مخاطب وجود داشته باشد و همچنین مجموع عوامل و بازیگرانی که 
در آن هستند و شخصیت های قصه را بازی می کنند یا هر شرایطی که 
می تواند تاثیر گذار در جذب مخاطب باشد، دارای اهمیت است. بنده 
به عنوان کارگردان نگاه عمیقی همراه با وسواس در ساختار و به وجود 
آمدن لحظه ها و روابط داشتم و ســعی کردم احساسی را که در قصه 
وجود دارد به تصویر بکشم.  به هر حال مهمتر از همه روایت سازنده 
اثر از خود قصه هم نکته مهمی اســت که می تواند روایت را بر اساس 
اصول قواعد ژانر خود قصه، پیش ببرد و تاثیر خوبی در دیده شــدن 

سریال بگذارد.
به نظر شما چرا تلویزیون بعد از سال ها نتوانسته است به 

طور مداوم سریال های با کیفیت تولید کند؟
این موضوع را قبول ندارم چرا که در تمامی این سال ها سریال های 
باکیفیت و پر مخاطبی در تلویزیون داشتیم و خیلی از دوستان مشغول 
به کار هستند و من به نوبه خود قصه هایی که در تلویزیون کار کردم 
قصه های پر مخاطبی بودند که با وجود داشــتن موضوعات متفاوت، 
سطح وسیعی از مخاطبان با این سریال ها همراهی کردند و درصد قابل 
قبولی داشتند و دارند؛ بسته به کارهای مختلف و ژانرهای مختلفی که 
در تلویزیون عرضه می شــود، آن هم به خاطر اینکه سطح وسیعی از 
مخاطب را در بر بگیرد و هر کدام مخاطب خاص خود را دارد و آثار پر 

زحمت و با کیفیتی از تلویزیون پخش شده و می شود.

با »فریبا« نشان داده شد که تلویزیون می تواند با توجه به 
سلیقه و نیازهای مخاطبان  محتوا تولید کند چه چالش هایی 

را برای این سریال پشت سر گذاشتید؟
در سریال »فریبا« خارج از ایران فیلمبرداری داشتیم و ۵ قسمت 
اول در کشور ترکیه ساخته شد و با توجه به شرایط کار خارج از ایران 
خیلی متفاوت است و خوشــبختانه با همراهی تهیه کننده در طول 
سریال هرآن چه من و سریال لازم داشتیم برای بهتر دیده شدن اثر 
در جهت قصه، دریغ نکردند و همراهی خوبی با ما داشــتند. برای ما 
فیلمبرداری در ترکیه سخت بود و تمام صحنه ها در قلب خود استانبول 
فیلمبرداری می شد و بازیگران و هنرورانی از کشور ترکیه نیز در کار 
حضور داشــتند چرا که تلاش کردم تا فضای حاکم بر قصه را در آن 
کشور برای مخاطب تداعی کنم و بخشی از این سریال هم در کشور 
دبی فیلمبرداری شد که مشکلات و ســختی های خودش را داشت 
که خوشبختانه با همراهی گروه توانســتیم کار را خوب به سرانجام 
برسانیم؛ اما این موضوع تعدد لوکیشن چه در خارج از کشور و چه در 
تهران و خارج از تهران بسیار پرچالش بود، اما سعی بر این بود که تنوع 

بصری خاصی را برای مخاطب بوجود بیاوریم.
بودجه سریال »فریبا« چقدر بود؟

این نوع ســریال ها که در رده الف محسوب می شــوند برآوردی 
یکسان با مابقی سریال ها دارند و تفاوت چندانی ندارند، این سریال 
نیز بودجه محدودی با توجه به شرایط موجود در سریال سازی داشت. 
در کل تولید چنین سریال هایی نیازمند یک احساس و نگاهی است 
که تهیه کننده کار دارد و به یک از خودگذشــتگی نیاز دارد که تهیه 
کننده و کارگردان باید آن را داشــته باشند تا بتوانند کار استاندارد و 

قابل توجهی ارائه کنند.
به گریم فرزاد حسنی و محمود پاک نیت نقد وارد شده، به 

نظر خودتان چقدر این نقدها درست است؟
هر شــخصیتی طراحی خاص خودش را در قصه دارد و گریم نیز 
براســاس کاراکتری که ایفا می کنند، انجام می شــود. فکر نمی کنم 
گریم ها دور از شخصیتی که این دوستان ایفا می کنند، طراحی شده 
باشد و اتفاقا به نظرم گریم ها تنوع خوبی هم داشت و کمک زیادی به 

خود بازیگران در پیشبرد نقش می کرد.
موفقیت ســریال »فریبا« نشــان می دهد که تلویزیون 

  گفت وگوی صبا با عوامل سریال »فریبا«

گفت و گو

پگاه زارعی

 زندگـی یـک بلاگـر بـه روایـت سـیما


